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RADA GMINY GNIEZNO 

 

Protokół nr LIV/2022 
 

z LIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Gniezno VIII kadencji w dniu 5 sierpnia 2022r. 

zwołanej w trybie zdalnym za pomocą oprogramowania do prowadzenia 

wideokonferencji 

 

Na ogólną liczbę 15 radnych w sesji wzięło udział 15 radnych.                       

 

 

W sesji uczestniczyli również: 

1. Wójt Gminy Gniezno – Maria Suplicka, 

2. Skarbnik Gminy Gniezno – Lidia Lebizon, 

3. Kierownik Referatu Gospodarki i Rozwoju – Robert Błoch. 
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Przyjęty porządek obrad LIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Gniezno: 

1. Otwarcie LIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Gniezno i przyjęcie porządku obrad. 

2. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) zmiany uchwały budżetowej na 2022 r., 

b) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Gniezno. 

3. Zakończenie obrad LIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Gniezno. 
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Przebieg LIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Gniezno w dniu 5 sierpnia 2022 r. 

 

1. Otwarcie LIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Gniezno i przyjęcie porządku obrad 

 

Obrady LIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Gniezno rozpoczęto o godz. 10.06. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Otwieram LIV sesję Rady Gminy Gniezno. Sesja została zwołana 

na podstawie art. 20 ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym – Dz.U. z 2022r. poz. 

559 ze zmianami oraz art. 15zzx ustawy z dnia 2 marca 2020r. o szczególnych rozwiązaniach związanych 

z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID19 i innych chorób zakaźnych oraz 

wywołanych nimi sytuacji kryzysowych – Dz.U. z 2021r. poz. 2095 ze zmianami i zostanie 

przeprowadzona w trybie zdalnym. 

Witam serdecznie Wójta Gminy Gniezno – Panią Marię Suplicką. Witam Skarbnika Gminy Gniezno – 

Panią Lidię Lebizon. Witam Panie i Panów radnych Gminy Gniezno, pracowników Urzędu Gminy, 

sołtysów i wszystkie osoby, które obserwują transmisję LIV sesji Rady Gminy Gniezno. 

W związku z tym, że sesja odbywa się zdalnie, muszę sprawdzić obecność wyczytując alfabetycznie 

imiona i nazwiska Państwa radnych. Proszę o wypowiedzenie, że radny jest obecny i w miarę 

możliwości o ukazanie się, żebym wiedział, że to Państwa głos. Przechodzę do sprawdzania listy 

obecności. Radna Maria Brykczyńska? 

 

- Radna Maria Brykczyńska: Obecna. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Radna Kamila Butrymowicz?  

 

- Radna Kamila Butrymowicz: Obecna. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Radny Ciesielski Łukasz?  

 

- Radny Łukasz Ciesielski: Obecny. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Radny Dobrzyński Patryk?  

 

- Radny Patryk Dobrzyński: Jestem. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Dziel Bolesław? Pan radny Fryza Jakub? 

 

- Radny Jakub Fryza: Obecny.  

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Górna Agata? 

 

- Radna Agata Górna: Obecna. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Marian Kaźmierczak? 

 

- Radny Marian Kaźmierczak: Obecny. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Lewandowski Zygmunt? 
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- Radny Zygmunt Lewandowski: Obecny. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Majewski Ryszard? 

 

- Radny Ryszard Majewski: Obecny. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Modrzejewska Iwona? 

 

- Radna Iwona Modrzejewska: Obecna. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Nawrocka Wioletta? 

 

- Radna Wioletta Nawrocka: Obecna. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Radny Nawrocki Mariusz – obecny. Pani radna Pajkert Iwona? 

 

- Radna Iwona Pajkert: Obecna. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska? 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Obecna. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Jeszcze wrócimy – Pan radny Dziel Bolesław? Drodzy Państwo, na 

tą chwilę jest obecnych 14 radnych – nieobecny jest radny Dziel Bolesław, ale może jeszcze się połączy. 

W tym momencie uchwały podejmowane będą prawomocne. Jeżeli coś się będzie zmieniało to na 

bieżąco będę Państwa o tym informował. 

Zgodnie z art. 20 ust. 1b ustawy o samorządzie gminnym, obrady rady są transmitowane i utrwalane 

za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk.  

Porządek obrad otrzymali Państwo w dniu zwołania sesji i jest on wszystkim Państwu radnym znany. 

W związku z tym, że sesja została zwołana na wniosek Wójta Gminy Gniezno, jest również możliwość 

zmiany porządku. Czy ktoś z Państwa chciałby może wnioskować o zmianę porządku, jakiś punkt 

dołożyć? W tym przypadku, gdyby taki wniosek wystąpił, oprócz większości bezwzględnej musi być 

także zgoda wnioskodawcy, czyli zgoda Wójta na zmianę porządku. Nie widzę takiego wniosku, w 

związku z tym uznaję, że będziemy pracować według porządku, który zaproponowała Pani Wójt we 

wniosku. 

Informuję Państwa, że zgodnie z art. 14 ust. 3 ustawy o samorządzie gminnym i możliwością głosowania 

za pomocą urządzeń technicznych, w dniu dzisiejszym wszystkie głosowania będą odbywały się 

imiennie, czyli tak samo jak przy sprawdzeniu obecności – będę wyczytywał alfabetycznie, a Państwo 

będą mówili „jestem za”, „jestem przeciw”, „wstrzymuję się od głosowania”. 

Proszę o ściszenie urządzeń mobilnych, a jeżeli wystąpią problemy techniczne to ogłoszę przerwę, żeby 

transmisja się mogła, po usunięciu awarii, odbywać na bieżąco.  

Przechodzimy do punktu następnego, do punktu 2 – „Podjęcie uchwał w sprawie…”. 

 

2. Podjęcie uchwał w sprawie:  
   a) zmiany uchwały budżetowej na 2022 r. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Przechodzimy do pierwszej uchwały, tj. uchwała ws. zmiany 

uchwały budżetowej na 2022 r. Oddaję głos Skarbnikowi Gminy – Pani Lidii Lebizon. 
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- Skarbnik Lidia Lebizon: Dziękuję. Panie Przewodniczący, szanowni Państwo, uchwała Rady Gminy 

Gniezno z dnia 5 sierpnia 2022 r. ws. zmiany uchwały budżetowej na 2022 r. 

W uchwale Rady Gminy Gniezno z dnia 21 grudnia 2021 r. ws. uchwały budżetowej na 2022 r. 

wprowadza się następujące zmiany: 

1. Zwiększa się ustaloną w § 1 ust. 1 uchwały budżetowej (po zmianach) łączną kwotę dochodów 

budżetu na 2022 rok o kwotę 93.962,00 zł do kwoty 79.975 830,28 zł w tym: 

- dochody bieżące zwiększa się o kwotę 93.962,00 zł do kwoty 65.721.193,83 zł 

- dochody majątkowe w kwocie 14.254.636,45 zł pozostają bez zmian. 

2. Zwiększa się ustaloną w § 2 ust. 1 uchwały budżetowej (po zmianach) łączną kwotę wydatków 

budżetu na 2022 rok o kwotę 1.841.962,00 zł do kwoty 85.558.475,28 zł z tego: 

- wydatki bieżące zwiększa się o kwotę 67.275,32 zł do kwoty 62.789.905,64 zł 

- wydatki majątkowe zwiększa się o kwotę 1.774.686,68 zł do kwoty 22.768.569,64 zł. 

3. Planowany deficyt budżetu w kwocie 3.834.645,00 zł zwiększa się o kwotę 1.748.000,00 zł do kwoty 

5.582.645,00 zł. Deficyt budżetu w kwocie 5.582.645,00 zł zostanie sfinansowany: 

- 200.000,00 zł – przychodami jednostek samorządu terytorialnego z niewykorzystanych środków 

pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi 

finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych 

ustawach.  

- 5.382.645,00 zł - wolnymi środkami, o których mowa w art. 217 ust.2 pkt. 6 ustawy. 

4. W § 5: ·Zwiększa się ustaloną § 5 ust. 1 łączną kwotę planowanych przychodów budżetu o kwotę 

1.748.000,00 zł do kwoty 8.734.645,00 zł. 

5. W § 10 ust. 1 ustala się rezerwę ogólną w kwocie 100.790,12 zł. 

Adekwatnie załącznik nr 1,2,3,4,5 i 8 jak w załącznikach do niniejszej uchwały. Dziękuję. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję Pani Skarbnik. Szanowni Państwo, w międzyczasie 

dołączył do nas Pan radny Bolesław Dziel. Czy Pan radny jest z nami? 

 

- Radny Bolesław Dziel: Jestem, jestem, dzień dobry. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję. Czyli w tym momencie mamy 15 radnych, czyli Rada w 

pełnym składzie obraduje. Dziękuję Pani Skarbnik. Otwieram dyskusję nad tym punktem i proszę o 

zadawanie pytań. Proszę bardzo, udzielam głosu – Pani radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Pani Skarbnik, jeśli dobrze rozumiem to ta główna zmiana 

dzisiejszej uchwały budżetowej spowodowana jest przede wszystkim rozstrzygnięciem przetargu dot. 

drogi w Krzyszczewie. Ta kwota 1.700.000,00 zł zwiększa nasz deficyt budżetowy? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Tak. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Czy może Pani powiedzieć czy to będzie dwuletnia 

realizacja i jaki jest w tym momencie koszt całkowity? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Przedsięwzięcie mamy wpisane do Wieloletniej Prognozy Finansowej, a jeżeli 

chodzi o łączne nakłady finansowe to jest to 15.383.602,61 zł. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Jaki długi jest ten odcinek? 
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- Skarbnik Lidia Lebizon: 2,7 km. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Oferta, która była najlepsza to była jedyna oferta czy było 

ich więcej? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Były dwie. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: A ta druga mocno przewyższała? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Po negocjacjach około 1.100.000,00 zł. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Ale to po negocjacjach z tą, którą zamierzacie wybrać, tak? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Tak, po negocjacjach z tą, którą zamierzamy wybrać, pomiędzy jedną a drugą 

ofertą była różnica około 1.100.000,00 zł. Wcześniej były wyższe kwoty. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Myślę, że to chyba jest największa inwestycja drogowa do 

tej pory, jaka w gminie była realizowana – takie mam wrażenie. 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Na pewno tak. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Dobra, dziękuję. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Ja mam pytanie do Pani Skarbnik. Pani Skarbnik, czy ta kwota, o 

którą pytała Pani radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska, to 15 milionów z kawałkiem - ona obejmuje 

wykupy gruntów? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Nie, to jest kwota, która została zaoferowana w postępowaniu przetargowym. 

To jest kwota dotycząca realizacji inwestycji – budowy drogi. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Rozumiem. Ile mamy do wykupienia gruntów w metrach 

kwadratowych? Może Kierownik nam tu określi. Jakie kwoty będziemy musieli udostępnić z budżetu, 

żeby te grunty wykupić? Bez wykupienia nie możemy realizować zadania. 

 

- Kierownik Robert Błoch: Dzień dobry. Panie Przewodniczący, tutaj jedna uwaga. To nie jest tak, że bez 

wykupu nie możemy realizować zadania. Dlatego był stosowany tutaj ZRID, czyli tzw. zasady realizacji 

inwestycji drogowej w drodze specustawy, właśnie żeby realizować zadanie jeszcze bez wykupów 

gruntu. Wykupy gruntu odbywają się w następnym etapie. Jeżeli chodzi o kwoty, to teraz Panu z głowy 

w metrach kwadratowych nie powiem ile my tych gruntów przejmujemy, natomiast samo 

postępowanie dotyczące ustalenia odszkodowania prowadzi Starostwo Powiatowe, ze względu na to, 

że również decyzję o pozwoleniu na realizację inwestycji drogowych wydawało Starostwo Powiatowe. 

Dopiero jak Starostwo Powiatowe przeprowadzi całe postępowanie i sporządzi operat szacunkowy, to 

my w oparciu o ten operat dopiero będziemy mogli w budżecie jakieś kwoty zabezpieczać. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Rozumiem. Ja wiem, że można zadanie realizować, tylko chodzi 

mi o to, że jakąś kwotę będzie trzeba w przyszłym roku w budżecie wydzielić, żeby zaspokoić roszczenia 

prawne tych osób, na których grunt docelowo wejdziemy.  
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- Kierownik Robert Błoch: Tak naprawdę tutaj czasowo jest ciężko określić, bo tak jak mówię – to nie 

my przeprowadzamy to postępowanie, które zakończy się sporządzeniem operatu szacunkowego, 

także ciężko powiedzieć kiedy Starostwo tą sprawę przeprowadzi i kiedy będzie ostatecznie 

zakończona. Tego na razie nie jesteśmy w stanie ustalić. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Czyli nie jest Pan w stanie wyszacować jakie to są kwoty? 

 

- Kierownik Robert Błoch: Nie. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Rozumiem, dziękuję. Pani radna Agata Górna. 

 

- Radna Agata Górna: Tak, jestem, ale ja się nie zgłaszałam. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska ponownie. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Kiedy finalnie powinna być droga gotowa? 

 

- Kierownik Robert Błoch: Od podpisania umowy jest do 400 dni na realizację. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Rok i trochę, czyli gdzieś w 2023 roku w październiku, tak? 

 

- Kierownik Robert Błoch: Należy zakładać, że żaden z inwestorów nie chciałby wchodzić w drugą zimę, 

więc myślę, że będzie zależało im, żeby to skończyć przed zimą 2023. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Dobrze pamiętam – 1,7 km? 

 

- Kierownik Robert Błoch: 2,7 km. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Jeżeli to kosztuje 15.000.000,00 to oprócz wykupu gruntów 

to jaki jest kilometr budowy drogi? 

 

- Kierownik Robert Błoch: Oferta wpłynęła na 13.900.000,00 zł po negocjacjach najtańsza. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Ale koszt całkowity jest ponad 15.000.000,00 zł. 

 

- Kierownik Robert Błoch: Tak. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Czyli ta różnica idzie na…? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Sekundkę, ja sobie tylko otworzę materiały. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Jeszcze w międzyczasie zapytam – jeżeli płacimy prawie 

14.000.000,00 zł za niecałe 3 km drogi,  to czy to są takie normalne w tej chwili koszty? Jaki to będzie 

standard drogi? 

 

- Kierownik Robert Błoch: Dzisiaj ciężko jest mówić o normalnych stawkach. Nie ma jakiegoś 

ujednoliconego standardu - to zależy od tego jaka droga i co tam będzie robiona. Tutaj mimo tego, że 

istnieje droga asfaltowa na tym obszarze, ale praktycznie można powiedzieć, że jej nie ma, ponieważ 
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tam na całym odcinku podbudowy można powiedzieć nie ma. Jest tylko bardzo cienka warstwa asfaltu 

zrobiona na podbudowie wapiennej. Ja nie powiem Pani kiedy ta droga była robiona, ale według 

dzisiejszych standardów to by nikt takiej drogi pewnie nie odebrał, ale na tamte czasy takie drogi 

powstawały niestety. U nas większość dróg w gminie ma podbudowy wapienne. Ta droga praktycznie 

przestanie istnieć i będzie budowa drogi całkowicie od nowa – z nowymi podbudowami, ze wszystkim. 

Będzie przede wszystkim miała szerokość aż 6 m, czyli nie będą żadne pobocza z kamienia potrzebne. 

Będzie jezdnia 6 m i do tego będą praktycznie na całym odcinku rowy odwadniające, żeby nie było 

problemu z wodą opadową; będzie przebudowa przejazdu kolejowego, budowa nowego obiektu 

mostowego, wyprofilowanie dodatkowo w centrum miejscowości zakrętu, budowa chodników w 

centrum Krzyszczewa, także tych robót jest naprawdę sporo i tak jak Pani zauważyła – to jest 

największa inwestycja drogowa, póki co, w historii Gminy Gniezno. Uważam, że na te standardy jakie 

droga będzie spełniać i jak to będzie wyglądać – tak sobie wyobrażam – po tej budowie, to jest cena 

dobra na dzisiejszą chwilę. Przykładowo Miasto Gniezno buduje teraz tzw. obwodnicę południową, 

czyli łączy Wrzesińską z Witkowską – pewnie Państwo o tym słyszeli. To jest bodajże mniej niż to co 

jest w Krzyszczewie do wybudowania, a też jest po jednym pasie ruchu i tam budowa chyba jest ponad 

20.000.000,00 zł, także tutaj to 13.900.000,00 zł to uważam, że na ten zakres robót i na ten standard 

drogi jaka powstanie, to na dzisiejszą chwilę jest dobra cena. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: To jeszcze tylko chciałam poprosić, żeby Pani Skarbnik 

uzupełniła skąd ta różnica, że ponad 15.000.000,00 zł jest koszt całkowity, a 13.900.000,00 zł jest koszt 

robót budowlanych. 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Najkorzystniejsza oferta na rozbudowę publicznej drogi gminnej w 

Krzyszczewie to oferta firmy STRABAG. Kwota oferty brutto to 13.945.479,31 zł plus 10% wartości 

oferty brutto 1.394.547,93 zł. Ja już mówię z czego wynika to 10% - jest to podstawa prawna art. 439 

ustawy prawo zamówień publicznych. Przepis ten wskazuje wprost, że umowa, której przedmiotem są 

roboty budowlane lub usługi, zawarta na okres dłuższy niż 12 miesięcy, czyli w naszym przypadku 

właśnie ta oferta, musi zawierać postanowienia dotyczące zasad wprowadzania zmian wysokości 

wynagrodzenia należnego wykonawcy, w przypadku zmiany ceny materiałów lub kosztów związanych 

z realizacją zamówienia. My mamy wprost zapisy w projekcie umowy przetargowej, które mówią 

właśnie o tej stawce 10% wartości całkowitego wynagrodzenia. Dodam tylko, że tutaj przy negocjacjach 

też była propozycja ze strony firmy, żeby to było 15%, ale my tutaj ustanowiliśmy 10% wartości i myślę, 

że to jest taki wskaźnik naprawdę odpowiedni, jeżeli chodzi o ten zakres. Ja tu też do Państwa pisałam 

w mailu dotyczącym właśnie tej realizacji, że wskaźnik waloryzacji jest pod warunkiem, co oznacza, że 

jeżeli nie jest to w 100% przesądzone, że będzie go należało doliczyć do kosztu całkowitego inwestycji, 

jednakże aby podpisać umowę na realizację inwestycji należy zabezpieczyć już w momencie podpisania 

umowy pełną wartość, przewidywany koszt całej inwestycji. Potem jeżeli wejdziemy w tą umowę to są 

tam warunki, które muszą zostać spełnione i które muszą zaistnieć w danej realizacji inwestycji, żeby 

to 10% trzeba było doliczyć. To jest maksymalnie 10%, ale to może też być 5% czy 2%. Maksymalnie 

10% to jest ta kwota, która nas zabezpiecza, że więcej nie będziemy musieli do tej umowy dopłacać. 

Oczywiście chodzi tutaj o ten zakres podstawowy. 

Jeszcze tylko chciałam wspomnieć, że postępowanie nie jest jeszcze rozstrzygnięte. Jesteśmy w trakcie 

oceny oferty na tym etapie, więc z tego wynika ten koszt i oczywiście około 1% jest doliczony też na 

nadzór inwestorski do całości tej inwestycji. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: A kto będzie nadzorem inwestorskim? 
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- Skarbnik Lidia Lebizon: To jest też wyłonione w postępowaniu. Jak już będziemy mieli podpisaną 

umowę to zawsze poprzez postępowanie wyłaniamy inspektora nadzoru. 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Ten 1% to jest standard? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: To jest do 1%. W zależności od oferty może to być 1% albo 0,5%. Zobaczymy 

jakie oferty wpłyną do nas i jak to będzie wyglądało, jaki będzie zakres tych propozycji na tą budowę. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Teraz ja mam pytanko, a za chwilę udzielę głosu Panu radnemu 

Marianowi Kaźmierczakowi i Pani radnej Butrymowicz. Pani Skarbnik, w projekcie uchwały w punkcie 

3 jest mowa o zwiększeniu deficytu o tą kwotę 1.700.000,00 zł z kawałkiem i jest przywołany art. 217 

ust. 2 pkt. 6 ustawy o finansach publicznych. Ja odczytam ten punkt, bo jest dość długi.  

„Deficyt budżetu jednostki samorządu terytorialnego może być sfinansowany przychodami 

pochodzącymi z: 

6. Wolnych środków jako nadwyżki środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu jednostki 

samorządu terytorialnego, wynikających z rozliczeń wyemitowanych papierów wartościowych, 

kredytów i pożyczek z lat ubiegłych.”. 

Proszę mi powiedzieć wprost – z czego my bierzemy te pieniądze? Jaką mamy nadwyżkę? Czy gdyby 

była potrzeba dołożyć 4.000.000,00 zł to również mamy takie środki? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Na początku roku budżetowego wolne środki do uchwały budżetowej 

przyjmujemy na podstawie sprawozdania Rb-NDS i to wyliczenie wynika z zamknięcia roku 

budżetowego. Rb-NDS jest sporządzany raz na kwartał w każdym roku budżetowym. Na 30 czerwiec 

2022 r. zostało sporządzone sprawozdanie Rb-NDS, w którym wylicza się stan faktycznie już 

rozliczonych środków dotyczących wykonania budżetu, wtedy kiedy składamy wszystkie sprawozdania 

finansowe i obliczamy wtedy faktyczną wartość wolnych środków. U nas oczywiście zostały też 

obliczone te wolne środki w Rb-NDS i na tą chwilę wolnych środków z wyliczeń mamy około 

11.000.000,00 zł. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Ale żeby to uszczegółowić, to tymi wolnymi środkami są środki, 

które wynikają z oszczędności, czy to są nasze obligacje, czy to są jeszcze możliwości zaciągnięcia 

kredytu? Drugie pytanie – czy to widać w WPF? A jeżeli widać, to dopytam w którym dokładnie miejscu 

to jest widoczne? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: W WPF wpisuje się faktyczne wartości dotyczące wolnego budżetu i lat 

następnych. W budżecie wypisuje się tylko kwoty deficytu, potem wpisuje się wolne środki uwalniane 

aktualnie na daną uchwałę budżetową, czyli na dany miesiąc lub na daną sporządzaną uchwałę i 

ewentualne finansowanie deficytu. Jeżeli chodzi o wolne środki jako takie, które rzeczywiście są 

dostępne, to one tylko i wyłącznie w trakcie roku są widoczne w sprawozdaniu Rb-NDS, które też jest 

publikowane w naszym BIP, bo obligatoryjnie wszystkie sprawozdania finansowe my publikujemy na 

stronie BIP Urzędu Gminy Gniezno i oczywiście jest do nich dostęp. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Rozumiem. Czyli to sprawozdanie Rb-NDS, o którym Pani 

wspomniała, kiedy był opublikowany ostatnio? W marcu-kwietniu? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: On jest publikowany raz na kwartał, po sporządzeniu. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Czyli na koniec czerwca, w lipcu? 
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- Skarbnik Lidia Lebizon: Za koniec czerwca on już jest, na 22 lipca był już opublikowany na naszej 

stronie. Tak jak obligatoryjnie przepisy mówią kiedy trzeba sporządzić, wtedy kiedy wysyłamy 

sprawozdanie do RIO, jest to też publikowane na naszej stronie BIP. Jeżeli chodzi o wolne środki to są 

środki, które są do wykorzystania i zabudżetowania w roku bieżącym. One nie mają nic wspólnego z 

kredytami. Kredyt to jednak oddzielne finansowanie deficytu. Jeżeli mam deficyt, który występuje w 

trakcie roku budżetowego to możemy go z różnych źródeł finansować, żeby zabezpieczyć 

funkcjonowanie jednostki. Jednym z tych źródeł jest kredyt bądź obligacje, innym źródłem są 

przychody jednostek z rozliczenia, z szczególnego wykonania budżetu, a jeszcze innym źródłem są 

właśnie wolne środki. Wolne środki to jest tak naprawdę wypracowana nadwyżka poprzez wiele lat z 

rzędu, które się gdzieś tam kumulują. To jest taka różnica między dochodami a wydatkami, 

przychodami a rozchodami – tutaj te środki, które są w nadwyżce, zostają u nas w budżecie. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Rozumiem. Czyli jest taka możliwość teoretyczna prześledzenia 

zwyżki tych środków wolnych od momentu kiedy zaczęła się nowa kadencja? Z tego co pamiętam, to 

jak zaczęła się nowa kadencja to była informacja, że gmina jest strasznie zadłużona. Teraz się okazuje, 

że mamy w miarę realną płynność finansową. Da się to prześledzić? Rozumiem, że w każdym 

kwartalnym Rb-NDS widać ten progres? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Oczywiście, że tak. Jest napisane, że to są wolne środki. Jest to wprost napisane 

w sprawozdaniu. Jest to dosłownie jedna strona A4 dwustronnie drukowana i tam jest to wpisane. 

Można sobie prześledzić, z tego co pamiętam, od roku 2007-2008. Na pewno od momentu kiedy ja 

jestem, wszystkie są publikowane na stronie BIP, więc można je prześledzić, przeanalizować. 

Równocześnie można wejść w nasz WPF i na przestrzeni lat można sprawdzić, bo kwota długu zawsze 

jest w tej samej pozycji wypisana i ona po prostu maleje. Od 2020 r. nasza kwota długu maleje po 

pierwsze poprzez spłacanie już tych zaległości, które są wymagane, a po drugie w związku z tym, że nie 

zadłużamy się już 2 rok z rzędu, nie zaciągamy kredytów, nie emitujemy obligacji, także ta kwota długu 

od 2018 r., a przynajmniej od wtedy kiedy ja tutaj jestem, ona maleje. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję Pani Skarbnik. Udzielam głosu – Pan radny Marian 

Kaźmierczak, potem Pani Kamila Butrymowicz i Pani radna Agata Górna. 

 

- Radny Marian Kaźmierczak: Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. Najpierw pytanie do Pana 

Kierownika i liczę na to, że jak Pani Skarbnik będzie mi udzielała odpowiedzi, to Pan Kierownik będzie 

mógł zweryfikować ewentualne pytanie. Pytanie do Pana Kierownika odnośnie tego o co pytał Pan 

Przewodniczący. Chciałbym jednakowoż wiedzieć ile tych wykupów będziemy mieli, bo chyba projekt 

przewiduje, że tyle i tyle gruntów należy wykupić i jaka to jest klasa ziemi – to bym chciał wiedzieć. 

Jeżeli Pan Kierownik jest w stanie przygotować odpowiedź w krótkim czasie to bardzo bym prosił, 

natomiast pytanie do Pani Skarbnik – ja rozumiem, że wolne środki to nie jest nadwyżka budżetowa. 

Wolne środki powstają w ten sposób, że czegoś żeśmy nie zrealizowali, więc są wolne. Jeżeli mamy 

przesunięcia zapisane z roku tego na następny, to chciałbym się zapytać skąd my weźmiemy w 

przyszłym roku pieniądze na zrealizowanie tych wszystkich zadań, które mieliśmy zrealizować, a nie 

zostały zrealizowane. Na dzisiaj sytuacja jest taka, że w związku z inflacją rosną koszty w piekielny 

sposób, więc my nie mamy żadnej gwarancji, że środki, które zostały zabezpieczone na wykonanie 

zadania w tym roku czy w przyszłym roku, będą wyższe niż są w chwili obecnej. 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Szanowny Panie radny, gdyby Pan śledził moje analizy opisowe i rozliczenia 

okołobudżetowe to zauważyłby Pan, że realizacja naszego budżetu opiewa zawsze na ponad 90%. 
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Jeżeli chodzi o niezrealizowanie zadań w danym roku budżetowym to wynika to głównie z 

oszczędności, że zadanie zostało zrealizowane poniżej poziomu, na którym zostały zabezpieczone 

środki. Oczywiście dotyczy to głównie zadań majątkowych, bo tutaj głównie o nich mówimy. Jeżeli 

chodzi o wydatki bieżące to one są realizowane zgodnie z zapotrzebowaniem bądź zużyciem. Jeżeli 

chodzi o koszty energii, bo pewnie Pan radny też o to pyta, to tak jak każdy powiem, że na razie jest 

wszystko pod znakiem zapytania, bo czekamy co się będzie zmieniało i jak sytuacja będzie ewoluowała 

w kraju. Jeżeli chodzi o wolne środki to już tutaj Pan zauważył, że od kiedy ja przynajmniej jestem 

skarbnikiem i staram się Państwu wszystko tłumaczyć to te środki ja zawsze planuję tak: najpierw 

planuję dochody, które są obligatoryjne i wpłyną na pewno, z nich zabezpieczam wszystkie wydatki 

bieżące, tak żeby można było zabezpieczyć ciągłość wykonania budżetu i ciągłość realizacji wszystkich 

zadań podstawowych, które my jesteśmy zobowiązani realizować. Jeżeli chodzi o wydatki majątkowe 

to są one zawsze finansowane tymi środkami, które albo do nas wpłynęły jako dodatkowe (w ostatnim 

czasie udało się dość sporo ich pozyskać) bądź te środki, które zostają u nas na realizacje, a ta część, w 

której gdzieś tam występuj deficyt, jest uzupełniana albo wolnymi środkami albo rozliczeniami 

nadwyżek. Ja zawsze staram się tak planować budżet, żeby wolne środki w budżecie nigdy nie były 

maksymalnie wykorzystywane na zrealizowanie zadań danego roku. Zawsze zostawiam sobie rezerwę, 

z której mogę ewentualnie coś sobie dalej zabezpieczyć albo pomyśleć o następnym roku, gdyby coś 

trzeba było postanowić. Jak wiecie Państwo, nasza kwota długu nie stanowi nawet 50% naszego 

budżetu – jest dużo poniżej tej średniej, więc w najgorszym przypadku gdyby trzeba było coś tutaj 

pomyśleć tak na szybko i ratować sytuację, to zawsze możemy zwrócić się o kredyt do banku, zawsze 

możemy pomyśleć o obligacjach. Ja na tą chwilę nie planuję, aczkolwiek nie wiadomo co przyniosą 

dalsze czasy. Proszę pamiętać, że finansowanie budżetu w samorządach i kredytowanie ich jest jak 

najbardziej normalne i tak funkcjonuje 90% budżetów w naszym kraju – na podstawie kredytów i 

pożyczek większych bądź mniejszych, więc jeżeli będzie trzeba to zapewniam Państwa, że na pewno 

będziemy mieli zdolność kredytową i kiedy kredyt będzie nam potrzebny na utrzymanie to będziemy 

mogli z niego skorzystać. Na tą chwilę nie widzę takiej potrzeby, ale też nie pogrążam tutaj budżetu 

dalej, żeby gdzieś te wszystkie nasze rezerwy i wolne środki wykorzystać w ten sposób, żebyśmy już 

nie mieli do czego sięgnąć jak naprawdę będzie ciężko. 

 

- Radny Marian Kaźmierczak: Pani Skarbnik, żeby była sprawa zupełnie jasna – ja nie mam 

najmniejszych uwag co do tego, że Pani to robi w sposób znakomity, żeby było zupełnie jasne. Staram 

się obserwować co Pani pisze, natomiast moje pytanie wiąże się z tym, że mamy zapisane w WPF, że 

przesuwamy zadania i jeżeli mamy wolne środki to dlaczego przesuwamy zadania albo uszczuplamy 

zadania, robimy je w 30%, w 50%, a nie w całości, skoro mamy wolne środki. Nagle tu się pojawiają 

wolne środki, które wykorzystamy na coś innego, ale tam nam zostanie coś. W przyszłym roku pewnie 

będzie trzeba to zrealizować i okaże się, że wtedy może będzie tak jak Pani Skarbnik mówi, że trzeba 

się będzie zapożyczyć. Skoro są wolne środki to rozumiem, że moglibyśmy z nich korzystać i realizować 

zadania zgodnie z tym, co zostało zaplanowane. Tylko tyle, bez żadnych uwag do Pani Skarbnik. 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Chodzi też o to, żeby mierzyć siły na zamiary. Jeżeli my w ten sposób możemy 

odciążyć w jakiś sposób pracowników – nie jesteśmy w stanie realizować wszystkiego na raz, umówmy 

się. Urząd ma swoje możliwości, ma swoje zasoby jeżeli chodzi o pracowników. Te wszystkie dość 

trudne przedsięwzięcia, które my realizujemy, przesuwamy, zmieniamy itd., mają tutaj na celu też to, 

żeby po pierwsze zabezpieczyć realizację inwestycji na jak najlepszym i najwyższym poziomie, bo przy 

takiej ilości osób – zarówno w Referacie Inwestycji jak i Finansów – nie jesteśmy w stanie tych 

wszystkich zadań realizować na raz. Żeby środki nam nie przepadły, ale żeby też były jak najbardziej 

efektywnie wykorzystane, to trochę sobie kombinujemy, że w tym roku wykonamy zadanie z roku 

następnego, a w następnym przesuniemy zadanie, które musimy trochę odwlec w czasie, ponieważ 
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wymaga większego skupienia uwagi i dłuższego terminu realizacji - to na tej zasadzie. Też żeby tak nie 

angażować środków niewygasających, bo ja to też wszystko zawsze muszę przemyśleć – czy jest dobrze 

zrobić środki wygasające, czy jednak zrobić umowę wieloletnią i zrealizować zadanie w następnym 

roku. To wszystko ma swoje wskaźniki i gdzieś ma przełożenie dalej, więc w ten sposób robimy, żeby 

żadne zadanie nie zostało pokrzywdzone, a zostało zrealizowane. Ta zamiana zadania z roku 

poprzedniego, a to przeniesienie na rok następny zostało głęboko przeanalizowane przez Referat 

Inwestycji, pod tym kątem, żeby właśnie zabezpieczyć jak najlepszą realizację zadań. Nie jest dobrze 

angażować wszystkie środki w danym roku, wykorzystywać je na realizację, żeby potem na następny 

rok zastanawiać się czy nam wystarczy. Lepiej zrobić to troszeczkę wolniej i na takim zrównoważonym 

poziomie niż potem właśnie gdzieś szukać tych środków – tak przynajmniej ja uważam. 

 

- Radny Marian Kaźmierczak: Świetnie, Pani Skarbnik, tylko zgodnie z tym co Pani powiedziała, może 

lepiej mierzmy siły na zamiary, czyli ponieważ mamy przeciążonych pracowników Działu 

Inwestycyjnego, to nie planujmy zadań ponad ich siły, bo potem ludziom trzeba tłumaczyć dlaczego 

zadanie nie zostało zrealizowane albo jest realizowane inaczej niż było mówione - to o to też chodzi. Ja 

będę cierpliwie czekał na odpowiedź Pana Kierownika. Dziękuję. 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Dziękuję. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję bardzo. Pani radna Kamila Butrymowicz. Przepraszam, 

jeszcze Pan Kierownik. 

 

- Kierownik Robert Błoch: Ja od razu powiem, że przygotujemy takie zestawienie, ale na pewno nie na 

tą chwilę, bo to trochę pracy będzie kosztowało, także na pewno nie na tą chwilę, ale jeżeli jest 

potrzeba to przygotujemy to zestawienie. 

 

- Radny Marian Kaźmierczak: Czyli rozumiem, że nie będę musiał interpelacji pisać w tym zakresie? 

 

- Kierownik Robert Błoch: Nie, nie. 

 

- Radny Marian Kaźmierczak: Rozumiem, dziękuję. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję. Pani radna Kamila Butrymowicz, a potem Pani radna 

Agata Górna.  

 

- Radna Kamila Butrymowicz: Dziękuję Panie Przewodniczący. Ja mam pytanie do tych wolnych 

środków. Gdzie dokładnie na BIP znajduje się rozpiska tego, co Pani Skarbnik mówiła? Czy to jest w 

zarządzeniach Wójta, a jeżeli tak to jakiego typu to są nagłówki? Ja zawsze przeglądam zmianę budżetu, 

ale tego nie wychwyciłam. Drugie pytanie – rozumiem, że do drogi w Krzyszczewie typowo z naszego 

budżetu dokładamy dokładnie te 2.400.000,00 zł? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Już zaraz powiem dokładnie, bo kwot dokładnie aż tak nie pamiętam. Do drogi 

w Krzyszczewie w roku 2022 dokładamy 1.798.000,00 zł co łącznie nam daje 2.407.552,73 zł. 

 

- Radna Kamila Butrymowicz: To rozumiem, że w przyszłym roku dokładamy jeszcze te 10%, co Pani 

Skarbnik o tym wspominała? 
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- Skarbnik Lidia Lebizon: Dokładnie tak, pod warunkiem. W następnym roku mamy zabudżetowaną 

kwotę z Polskiego Ładu – 11.581.501,95 zł, tj. Rządowy Fundusz Polski Ład: Program Inwestycji 

Strategicznych, II edycja. 

 

- Radna Kamila Butrymowicz: A kiedy z tego Polskiego Ładu wpływają pieniądze – przed rozpoczęciem 

inwestycji czy po zakończonej inwestycji? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: To są środki, które są budżetowane częściowo, tzn. po zakończeniu pewnego 

etapu my składamy wniosek do BGK i oni nam tą część, którą my będziemy chcieli zapłacić, przekazują 

do nas na rachunek bankowy, a na samym końcu już jest pozostała kwota. To jest kosztorysowo 

podzielone na etapy i etapami oni nam też będą przekazywać środki.  

 

- Radna Kamila Butrymowicz: No dobrze, a to moje drugie pytanie dotyczące tego gdzie jest ta 

informacja o wolnych środkach? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Moment, bo ja na pamięć nie pamiętam. Zaraz powiem. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Czy to jest w zarządzeniach? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Nie, nie. Już sekundka. Na BIP: jednostki organizacyjne samorządu 

terytorialnego –> Urząd Gminy – > sprawozdanie finansowe. Ostania zakładka na samym dole. 

Powiem szczerze, tutaj Pani Agnieszka Minc pisze, że na NDS jeszcze jest termin za II kwartał do 

umieszczenia, więc ja to jeszcze sprawdzę czy na pewno jest umieszczony, ale I kwartał na pewno jest 

umieszczony, a II jak nie jest to będzie.  

 

- Radna Kamila Butrymowicz: Dobrze, dziękuję. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję. Pani radna Agata Górna, proszę bardzo, udzielam głosu. 

 

- Radna Agata Górna: Dziękuję. Powiem wprost – ja się czuję oszukana. Mam takie wrażenie, że Urząd 

Gminy mówi radnym to, co mają usłyszeć w danym momencie, a kiedy potrzebujecie naszego głosu, 

żeby coś uchwalić, to nagle się okazuje, że mamy wolne środki. Spójrzcie na nasze interpelacje, 

spójrzcie Państwo na BIP. Co nam ciągle odpisujecie? „Nie ma pieniędzy, nie ma pieniędzy, dużo 

projektów czeka do realizacji”. Gdzie to jest? Jeżeli mamy wolne środki to dlaczego nie robimy tego 

bardziej dynamicznie? Ciągle z ostrożności i co, na koniec kadencji się pochwalimy, że długu nie mamy? 

Tak chcemy działać? Ludzie potrzebują dróg, infrastruktury – to jest priorytet, który powinniśmy robić. 

Ja jestem oburzona, powiem szczerze, bo ciągle słyszę, że pieniędzy nie ma, a jak na coś potrzebujecie 

Państwo, bo dostaliście dofinansowanie, to nagle za pomocą czarodziejskiej różdżki: „o proszę, są!”. 

Co ja mam sobie myśleć? Myślę sobie wprost – wykorzystujecie Państwo naszą niewiedzę. 

Wykorzystujecie to, że nie jesteśmy wykształceni w tym kierunku, a w innych kierunkach. Rada musi 

się składać z ludzi różnych, ale mam wrażenie i mówię to wprost – czuje się oszukana. Chciałabym 

prawdy, bo nigdy nie usłyszałam tego: „Mamy pieniądze, mamy w rezerwach, ale nie zrobimy pewnych 

inwestycji bo…”. Tak się nie robi. Proszę sobie spojrzeć w nasze interpelacje i co nam odpisujecie. Był 

rok 2020, ceny inwestycji były bardzo korzystne. Apelowaliśmy, żebyście Państwo może zwrócili uwagę 

i przyspieszyli realizację. O ile rzeczy bylibyśmy do przodu? Rok 2020, gdzie naprawdę cena za kilometr 

wybudowanej drogi była bardzo korzystna. Co się robiło? Nic się nie robiło. Dziękuję. 
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- Skarbnik Lidia Lebizon: Ja tutaj nie będę dyskutować z odczuciami osobistymi Pani radnej. Ja realizuję 

swoje zadania i staram się w sposób jak najbardziej wiarygodny i rzetelny Państwu przedstawiać 

informacje. Jeżeli Państwo macie takie odczucie, że ja tutaj kogoś oszukuję to bardzo mi przykro. Są 

komisje rewizyjne, mamy komisje dotyczące analizy rocznej, półrocznej; Państwo zadajecie pytania i 

nigdy nie było sytuacji, że nie odpowiedziałam Państwu na pytanie. Jeżeli nie potrafiłam w danym 

momencie odpowiedzieć to zawsze uzupełniałam tą informację. Pytacie wprost o wolne środki – ja 

zawsze o wolnych środkach, jeżeli było takie pytanie, Państwa informowałam. Zawsze jest w NDS 

włączone do analizy rocznej i półrocznej. Ja tutaj nic nie ukrywam. Jeżeli chodzi o realizację inwestycji 

to one mają swój plan, one są gdzieś w jakiś sposób zapisane itd. Nie jesteśmy tak prężnie działającą i 

bogatą gminą, żeby realizować wszystkie inwestycje jakie tylko byśmy chcieli, bo wiadomo, że się nie 

da. Są priorytety, są jakieś plany i myślę, że w jakiś sposób staramy się to realizować. Ja tylko tyle mogę 

powiedzieć. Jeżeli są jakieś uwagi bądź pytania, jeżeli coś trzeba wytłumaczyć to ja zawsze chętnie służę 

pomocą, więc uwaga, że ja kogoś okłamuję – uważam, że wobec mnie jest bardzo nie na miejscu, ale 

to też jest moje osobiste odczucie. Dziękuję. 

 

- Radna Agata Górna: Ja nie mówię, że wobec Pani Skarbnik. Ja powiedziałam wielokrotnie – spójrzcie 

Państwo na interpelacje, na które nam odpisujecie. 

 

- Kierownik Robert Błoch: Panie Przewodniczący, jeżeli mogę to też chciałbym się do tego odnieść, gdyż 

może ktoś nas słucha i pomyśli po słowach Pani radnej, że w urzędzie od 2020 r. nic się nie robi. 

Proszę Państwa, odkąd powstał Referat Gospodarki i Rozwoju, skupiający w sobie m.in. zadania 

inwestycyjne, czyli od października 2019 r., Państwo macie przygotowywane raporty i myślę, że dużą 

wagę do nich przywiązujecie, bo zawsze jest mnóstwo uwag. W bardzo prosty i czytelny sposób z tych 

raportów wynika ile inwestycji w ostatnich latach, odkąd ten raport jest nakładany i my musimy go 

sporządzać, ile inwestycji w gminie jest robionych. Tak aktywnie, jak w ostatnich 3 latach gmina jest 

aktywna inwestycyjnie, nie była odkąd ja pracuję w tym urzędzie, a pracuję już 15 lat, także mówienie 

teraz, że my robimy mało inwestycji, bo jest dużo interpelacji – proszę Państwa, my nie zrobimy 

wszystkiego od razu. Od 3 lat i to od 3 trudnych lat, bo 2020 r. był COVID, w 2021 r. też był COVID, w 

2022 r. jest teraz wojna i wiele samorządów boryka się z problemami rozstrzygania przetargów – 

przesuwają inwestycje, rezygnują z niektórych inwestycji, a my od 2020 r. nie zrezygnowaliśmy z 

żadnej. Pan Przewodniczący zaraz powie o chodniku na Wełnicy i będzie Pan miał rację – cały czas nie 

udaje nam się tego zrealizować. Wszystkie inne zaplanowane w budżecie zadania, a jest ich mnóstwo 

– po kilkanaście sieci wodociągowych rocznie, kilkanaście oświetleń rocznie, tyle budowy dróg, które 

w ostatnich latach się odbywa to nie odbywały się przez wszystkie te lata. Państwo, którzy są więcej 

niż jedną kadencję dobrze o tym wiedzą, że tak aktywnie inwestycyjnie gmina nie była jeszcze nigdy. 

Robimy rzeczy, o których mówiło się od lat i nikt się za nie nie zabierał – mówię tu o różnych drogach, 

m.in. o połączeniu asfaltowym Lubochni z Gminą Trzemeszno; o zrobieniu projektu i rozpoczęciu 

budowy Krzyszczewa, o którym też się od lat mówiło. Jest jeszcze wiele projektów drogowych, które 

są w realizacji bądź rozstrzygamy obecnie przetargi na realizację tego. Ja rozumiem, że Pani radna ma 

żal może o miejscowość Osiniec, o której cały czas też pamiętamy, projekty także robimy - była 

realizacja drogi na Alejach. Wypadły dwa projekty z przyczyn niezależnych od nas, ale na pewno jeżeli 

plany miejscowe będą gotowe, zmieniające te zapisy, które uniemożliwiły projekty, to na pewno 

będziemy to projektować dalej. Cały czas myślimy o najważniejszej drodze w Osińcu, czyli o Alei 

Kasztanowej – zresztą składaliśmy na to zadanie wniosek o dofinansowanie z Polskiego Ładu za 

10.000.000,00 zł w formule „zaprojektuj-wybuduj”, ale niestety nie uzyskaliśmy tego dofinansowania. 

Uważam za bardzo niesprawiedliwe określenie, że w gminie mało się robi, bo jest dużo interpelacji. 

Oczywiście, że jest dużo interpelacji. Zawsze będzie dużo interpelacji i wniosków mieszkańców, 

ponieważ mamy tyle mieszkańców, tyle wsi. Jesteśmy bardzo dużą gminą, rozległą i tych inwestycji na 
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pewno jest sporo do zrobienia, ale proszę nie mówić, że mało się tutaj robi, bo tak jak powtarzam i 

myślę, że tutaj radni ze starszych kadencji przyznają mi rację, że wiele lat była budowa zespołu 

szkolnego w Zdziechowie i to było wytłumaczeniem dlaczego gmina nie inwestuje w inne potrzebne 

aspekty, czyli drogownictwo itd. Obecnie od 3 lat realizujemy wszystko - z projektami wodociągowymi 

zeszliśmy na zero, realizujemy wszystko na bieżąco; projekty oświetleniowe na bieżąco, z drogami 

także wyszliśmy ogromnie do przodu i cały czas zmierzamy w dobrym kierunku, jednak tak jak Pani 

Skarbnik powiedziała – nie jesteśmy tak bogatą gminą, żeby móc realizować wszystkie potrzebne 

rzeczy. Planujemy to w czasie, rozkładamy to wszystko i też bardzo ważny aspekt jest taki, o którym 

mówi Pani Skarbnik – musimy mierzyć siły na zamiary pod względem zasobów ludzkich. Nasz Referat 

skupia w sobie ogrom różnych dziedzin, a jest nas poniżej 10 osób, także to nie jest tak, że jesteśmy 

jakąś gminą podpoznańską, gdzie np. Referat Dróg jest osobno, składa się z kierownika, kilku 

pracowników i tak samo jest z innymi referatami. Na to nigdy nie będzie nas stać. Robimy tak jak 

potrafimy najlepiej i myślę, że te wszystkie lata, odkąd powstał Referat, pokazują jak ta praca idzie i że 

ona idzie w dobrym kierunku. Tyle ode mnie, dziękuję. 

 

- Wójt Maria Suplicka: Panie Przewodniczący, czuję się też w obowiązku zająć stanowisko wobec tego, 

co Pani Agata Górna powiedziała. W zasadzie Pan Kierownik wyręczył mnie, odpowiadając na zarzut 

Pani radnej, natomiast ja ze swojej strony powiem, że wielu z Państwa przez ten czas trwającej kadencji 

nie potrafiło do tej pory docenić to, co dzieje się w naszej gminie. Dzisiaj Pani radna Górna dokładnie 

to wyraziła w swojej wypowiedzi. Ja nie będę powtarzała się z tym, ile rzeczy było wykonanych, bo 

doskonale zrobił to Pan Kierownik Referatu. Państwa prosiłabym o więcej obiektywizmu i szacunku do 

naszej pracy, bo my pracujemy tu nie tylko na normalnych trybach. My tu pracujemy cały czas na 

zwiększonych trybach. Pracujemy więcej – jak tylko są możliwości – niż można. W wielu gminach nie 

dzieje się tyle, co się dzieje w naszej gminie. Państwu mogę przy okazji też podziękować, że Państwo 

wielokrotnie stanęliście na wysokości zadania i pomagaliście nam w realizacji zadania poprzez to, że 

zabezpieczaliście, pomagaliście zabezpieczyć pieniądze i nasza robota po prostu szła do przodu. 

Wracając do okresów poprzednich budżetów: te minione 3 lata to - jeszcze raz powiem - robiliśmy 

więcej, niż było założone w budżecie i każdorazowo w raportach, w sprawozdaniach Państwu się tym 

chwaliliśmy. Proszę obiektywnie dokonać oceny. Dziękuję bardzo. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję. Czy Pani radna Górna jeszcze chciała się odnieść?  

 

- Radna Agata Górna: Nie. Mam wrażenie, że mnie nikt nie słuchał. Dziękuję. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję za głos w dyskusji. Udzielam głosu Pani radnej Iwonie 

Pajkert. Proszę, Pani radna. 

 

- Radna Iwona Pajkert: Dziękuję za udzielenie głosu. Chciałam poprzeć Panią radną Agatę Górną w 

100%, bo nie rozumiem jednej rzeczy - niejednokrotnie osobiście pisałam interpelacje, rozmawiałam z 

Panią Wójt o sprawach rzędu 8, 10 czy 12 tys. i stale była jedna i ta sama odpowiedź: „Nie ma 

pieniędzy”. Raptem za dotknięciem czarodziejskiej różdżki znajdujemy 1.700.000,00 zł. Tyle w tym 

temacie, dziękuję. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję Pani radna. Czy Państwo radni jeszcze chcieliby wziąć 

udział w dyskusji w tym punkcie odnośnie zmiany uchwały budżetowej? Nie widzę. Czy Pani Skarbnik 

jeszcze coś chciała dodać? 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Nie, ja dziękuję. 
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- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Drodzy Państwo, jeżeli nie ma więcej pytań to będę zamykał 

dyskusję i przejdziemy do głosowania nad omawianym projektem uchwały. 

Poddaję pod głosowanie, drodzy Państwo, uchwałę w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2022 r. 

Przechodzimy do głosowania imiennego. Pani radna Maria Brykczyńska? 

 

- Radna Maria Brykczyńska: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Kamila Butrymowicz?  

 

- Radna Kamila Butrymowicz: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Ciesielski Łukasz?  

 

- Radny Łukasz Ciesielski: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Dobrzyński Patryk?  

 

- Radny Patryk Dobrzyński: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Dziel Bolesław? Pan radny Fryza Jakub? 

 

- Radny Jakub Fryza: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Górna Agata? 

 

- Radna Agata Górna: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Marian Kaźmierczak? 

 

- Radny Marian Kaźmierczak: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Lewandowski Zygmunt? 

 

- Radny Zygmunt Lewandowski: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Majewski Ryszard? 

 

- Radny Ryszard Majewski: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Modrzejewska Iwona? 

 

- Radna Iwona Modrzejewska: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Nawrocka Wioletta? 

 

- Radna Wioletta Nawrocka: Jestem za. 
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- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Radny Nawrocki Mariusz – jestem za. Pani radna Pajkert Iwona? 

 

- Radna Iwona Pajkert: Wstrzymuję się. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska? 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Jeszcze raz Pan radny Dziel Bolesław, bo nie słyszałem. 

 

- Radny Bolesław Dziel: Jestem za. 

 

Głosowanie: 

Głosów „za”  14 
Głosów „przeciw” 0 

Głosów „wstrzymujących się” 1 
 

Rada Gminy Gniezno przyjęła uchwałę nr LIV/418/2022 z dnia 5 sierpnia 2022 r. w sprawie zmiany 
uchwały budżetowej na 2022 r. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Drodzy Państwo, uchwała została podjęta większością głosów – 

14 głosów za, 1 głos wstrzymujący. Dziękuję Państwu za głosowanie. 

Przechodzimy od drugiej uchwały w dniu dzisiejszym – do uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gniezno. 

 

b) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gniezno 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: : Dziękuję. Oddaję głos Skarbnikowi gminy – Pani Lidii Lebizon. 

Proszę, Pani Skarbnik, o przedstawienie projektu drugiej uchwały. 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Dziękuję. Panie Przewodniczący, szanowni Państwo, uchwała Rady Gminy 

Gniezno z dnia 5 sierpnia 2022 r. zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Gniezno. W uchwale Rady Gminy Gniezno z dnia 21 grudnia 2021 r. w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gniezno, wprowadza się następujące zmiany: 

1) W załączniku nr 1 - " Wieloletnia prognoza finansowa" wprowadza się zmiany zgodnie z załącznikiem 

do niniejszej uchwały, który stanowi integralną część. 

2) W załączniku nr 2 – "Wieloletnie przedsięwzięcia finansowe" wprowadza się zmiany zgodnie 

z załącznikiem do niniejszej uchwały, który stanowi integralną część. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Dziękuję Pani Skarbnik. Drodzy Państwo, otwieram dyskusję. 

Jeżeli są pytania to proszę zgłaszać i będziemy głosu udzielać. Ja tylko taką sugestię dodam i dołączę 

do głosu Pana radnego Mariana Kaźmierczaka w kwestii tych zadań, które są przenoszone z budżetu 

obecnego do WPF. Trochę byłem zaniepokojony, bo w 2-3 zadania przeszły, ale zostałem w tym 

momencie uspokojony, bo skoro mamy wolne środki to zakładam, że te zadania, które nie będą w tym 

roku robione i które są delegowane na 2023 r., to nie będzie problemu, żeby je w przyszłym roku 

wykonywać.  
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Jeżeli Państwo radni nie mają pytań to zamykam dyskusję i poddaję pod głosowanie uchwałę 

zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gniezno. 

Przechodzimy do głosowania imiennego. Pani radna Maria Brykczyńska? 

 

- Radna Maria Brykczyńska: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Kamila Butrymowicz?  

 

- Radna Kamila Butrymowicz: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Ciesielski Łukasz?  

 

- Radny Łukasz Ciesielski: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Dobrzyński Patryk?  

 

- Radny Patryk Dobrzyński: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Dziel Bolesław?  

 

- Radny Bolesław Dziel: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Fryza Jakub? 

 

- Radny Jakub Fryza: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Górna Agata? 

 

- Radna Agata Górna: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Marian Kaźmierczak? 

 

- Radny Marian Kaźmierczak: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Lewandowski Zygmunt? 

 

- Radny Zygmunt Lewandowski: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pan radny Majewski Ryszard? 

 

- Radny Ryszard Majewski: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Modrzejewska Iwona? 

 

- Radna Iwona Modrzejewska: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Nawrocka Wioletta? 
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- Radna Wioletta Nawrocka: Jestem za. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Radny Nawrocki Mariusz – jestem za. Pani radna Pajkert Iwona? 

 

- Radna Iwona Pajkert: Wstrzymuję się. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pani radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska? 

 

- Radna Agnieszka Rzempała-Chmielewska: Jestem za. 

 

Głosowanie: 

Głosów „za”  14 
Głosów „przeciw” 0 

Głosów „wstrzymujących się” 1 
 

Rada Gminy Gniezno przyjęła nr LIV/419/2022 z dnia 5 sierpnia 2022 r. zmieniająca uchwałę w 
sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gniezno 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Uchwała została podjęta większością głosów – 14 głosów za, 1 

głos wstrzymujący. Dziękuję Państwu za głosowanie.  

Drodzy Państwo, była to druga i ostatnia uchwała w dniu dzisiejszym. Przechodzimy do punktu 

trzeciego. 

 

3. Zakończenie obrad LIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Gniezno 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Wobec wyczerpania porządku obrad LIV sesji, zamykam obrady 

Rady Gminy Gniezno. 

Drodzy Państwo, życzę dobrych wakacji. Jeżeli nic się nie wydarzy to spotkamy się z końcem września. 

Dziękuję za udział, do zobaczenia. 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Panie Przewodniczący, czy ja jeszcze mogę coś powiedzieć? 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Pewnie, że tak. 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Ja jeszcze mimo wszystko chciałam bardzo Państwu podziękować za pełną 

mobilizację i wsparcie, bo to był bardzo krótki okres na zwołanie sesji i na zapoznanie się z materiałami. 

Jeszcze raz bardzo dziękuję i naprawdę ufam, że będzie nam się nadal bardzo dobrze współpracowało. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Udało się Radę „spiąć do kupy”, bo jest tryb wakacyjny i ludzie się 

łączą z różnych miejsc, także uznaliśmy konieczność dziejową, że trzeba szybko się spotkać, a przez to, 

że było mało czasu, to stąd te pytania, bo nie było komisji, a jest to wydatkowanie dość dużych 

środków. 

 

- Skarbnik Lidia Lebizon: Oczywiście. Jeszcze raz bardzo dziękuję i pozdrawiam wszystkich serdecznie. 

 

- Przewodniczący Mariusz Nawrocki: Drodzy Państwo, dobrych wakacji dla tych, którzy jeszcze nie 

mieli. 
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Obrady LIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Gniezno zakończono o godz. 11.00. 

 

 

 

          Protokolant:           Obradom sesji przewodniczył: 

         Monika Salska         Mariusz Nawrocki 

                  oraz                    Przewodniczący Rady Gminy Gniezno 

      Monika Ofertowicz  

Biuro Rady Gminy Gniezno      


